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HØRING

FORSLAG TIL REGULERING AV BARNEVERNETS OMSORGSANSVAR FOR
ENSLIGE MINDREÅRIGE ASYLSØKERE I DEN FØRSTE FASEN ETTER ANKOMST
TIL LANDET

Først vil vi bare påpeke at vi finner det merkelig at dagens operatører av avdelinger for enslige
mindreårige ikke er tatt med på denne høringsrunden.

Hero Norge er en av dagens operatører og har årelang erfaring med drift av avdelinger for enslige
mindreårige, henholdsvis på Hvalstad og Dale. Vi er opptatt av at denne gruppens behov blir
ivaretatt på best mulig måte og ser det derfor som meget viktig å komme med våre synspunkter og
erfaringer gjennom denne høringen.

Vi deler det overordnete målet, som er felles for interesseorganisasjonene, FN's barnekomite og
Soria Moria erklæringen, nemlig at tilbudet til de enslige mindreårige skal bedres og være like bra
som det barn i barnevernet far. Dette er noe vi som har arbeidet lenge med enslige mindreårige
har ventet på.

Før vi går inn på mer konkrete kommentarer til høringen er det noen overordnete sentrale ting vi
ser det som viktig å få frem i denne diskusjonen.

Vi er for det første engstelige for at regjeringen her tror det går automatikk i at en oppnår et
likeverdig og like bra tilbud ved å flytte ansvar fra Udi til barnevernet. En ansvarsforflytning er
ingen garanti for et bedre og mer likeverdig tilbud. Som et supplement til ansvarsforflytning må
en se på ressurser og kompetanse. Dette er og i tråd med FN's barnekomite sine anbefalinger.

Arsaken til at denne endringen skjer handler mye om ensidig negative pressoppslag om dårlige
forhold for de enslige mindreårige. Mye av årsaken til dette igjen handler om hvilke økonomiske
rammer en far for å drive avdelinger for enslige mindreårige. Vi mener det drives et bra tilbud i
dag innenfor de økonomiske rammene en har. Men avstanden i ressurstilgangen til dagens em
avdelinger versus det som legges opp til ved barnevernets avdeling er enorm. Med de tall som er
presentert i høringen kan en regne en døgnpris på ca kr. 4.700,- ved barnevernets avdelingen. Ved



dagens em avdelinger kan en regne en døgnpris på ca 400-500,- kr. Avstanden er så stor at det blir
helt urimelig å vurdere kvaliteten på dagens tilbud uten å se på hva vi kunne fatt til med de
ressursene en nå legger opp til. Istedenfor å se flytting av ansvar må en se på ressurser. Med økte
ressurser kan vi ansette flere til å yte omsorg og følge opp. Vi kan iverksette en rekke tiltak for
bedre å følge opp den enkelte ungdom. Kompetansen og tiltakene har vi men vi har ikke ressurser
til å sette det ut i livet. Hero har laget en institusjonsplan som beskriver hvordan vi kan lage et
faglig bra opplegg som sikrer tiltak for å ivareta tilfredsstillende psykologisk og psykiatrisk
omsorg for traumatiserte beboere.

Ved å styrke  dagens tilbud beholder en årelang erfaring med denne bruker gruppen og en beholder
en rekke erfarne og kompetente ansatte.  Det tar tid å bygge kompetanse og særlig overfor en
bruker gruppe  hvor språk  og kultur kompetanse er så viktig.

Når Bufetat skal finne plasser til alle de over 15 år så er risikoen stor for at ungdommene vil bli
flyttet til de institusjonene som har ledig plass. Der vil en ikke ha erfaring, språk og
kulturkompetanse til å dekke disse ungdommenes særlige behov. Disse institusjonene vil naturlig
nok fortsatt ha sin hovedkompetanse og sin hovedvekt av ungdommer blant de tradisjonelle
barnevernungdommene.

I høringen kan det virke som løsningen er å bygge nye, egne avdelinger for alle enslige
mindreårige. Det tenkes i høringen at også de over 15 år på sikt skal innbefattes av samme
opplegg som de under 15. Ca 10 % av de enslige mindreårige som kommer til Norge hvert år er
under 15. De fleste er over 15 og de utgjør ca 250 - 300 personer hvert år. Det vil bety mange nye
institusjonsplasser for Bufetat som i dag sliter med å finne plasser til alle barnevernbarna som
trenger plass. Dette momentet må ikke undervurderes.

Gitt at vi far de samme økonomiske rammene det legges opp til ved den nye barnevern
institusjonen kan vi lage et meget bra tilbud som ikke står tilbake for det ungdommer i
barneverninstitusjoner mottar. Vi mener de enslige mindreårige er best tjent med at det satses
videre på dagens avdelinger fremfor å bygge helt nye barneverninstitusjoner. Ved å bygge videre
på det vi har sparer en masse penger på ikke å bygge nytt samt beholder erfaringer, kompetanse
og kunnskap om denne bruker gruppen som det vil ta lang tid for nye institusjoner å tilegne seg.

Om det overordnete ansvaret ligger hos barnevernet  eller Udi er faktisk ikke  det avgjørende i
denne sammenhengen.

Konkrete  inns ill til hørin en:

Det legges opp til at bo og omsorgstilbudet skal gis i form av opphold på et omsorgssenter
for mindreårige. Det synes mindre klart hvordan en vil løse det hvis dette senteret ikke har
nok plasser. Her må en ha fleksibilitet som sikrer at en har tilstrekkelig antall plasser,
gjerne ved å kjøpe plasser hos godkjente private aktører.

Det er positivt at de rettslige rammene for senteret skal være de samme som for de
ordinære barneverninstitusjonene. Dette vil bedre sikre rettighetene for ungdommene enn
dagens system gjør. Tilsyn fra Fylkesmannen vil sikre rettighetene bedre for den enkelte
ungdom. Tilsynet som utføres fra UDI i dag gjøres av samme aktør som bevilger midler
samt at det i for liten grad fokuserer på den enkelte beboer og mest på systemnivå.
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Positivt er det og at det skal fattes oppfølgingsvedtak som kan påklages fordi det legger
press på de ansvarlige om å yte et faglig bra tilbud. Det forplikter mer enn i dag og det at
det kan påklages til Fylkesmannen vil på sikt være med å sette standarder for kvalitet og
danne viktig presedens når kravene ikke innfris.

Det er veldig positivt at en foreslår tilføyelser i Lov om pasientrettigheter slik at de som
skal jobbe med de enslige mindreårige kan samtykke til helsehjelp og far informasjon om
deres helsetilstand. I dagens system er dette for dårlig og en kilde til stor frustrasjon fordi
vi som ansvarlige for barna ikke får tilgang til informasjon om deres helse med mindre det
foreligger samtykke. Vår rolle som omsorgsgivere samt mulighetene for å treffe med tiltak
svekkes betraktelig som følge av dette.

Det virker noe byråkratisk og arbeidskrevende at det er statens barnevern ved egne
saksbehandlere som skal fatte oppfølgingsvedtak. Ved at ansvarlige ved senteret fatter
vedtak vil en sikre bedre at de som kjenner barna best og ser dem mest fatter vedtak og det
vil gå raskere. Ansvarlige ved Staten kan innta rollen ved å være første klageinstans, de
kan omgjøre vedtaket eller sende det videre til Fylkesmannen.

Det er en omvendt prosess enn dagens system, at når problemene ved senteret øker i så
stor grad at de ikke kan ivaretas så skal det kommunale barnevernet kontaktes for
løsninger. Det er til en viss grad forståelig hvis det betyr å måtte vurdere en 4-24 eller 4-25
plassering men like fullt er det også da statens barnevern sitt ansvar for å fremskaffe
plasser. Det er en bedre løsning at staten tar helt og fullt ansvar her.

Oppsummert er vi opptatt av at dette ikke bare ses på som en ansvarsreform men at en må se like
mye på ressurstildeling og kompetanse blant ansatte og faglig innhold. A flytte ansvaret til
barnevernet og bygge nye institusjoner er alene dessverre ingen garanti for et bedre og mer
likeverdig tilbud.

Det beste ved å flytte ansvaret over til barnevernet er at en bedre enn i dag sikrer rettigheter for
den enkelte beboer.

Vi tror den beste løsningen oppnås ved å overføre ansvaret til barnevernet og åpne for å
videreutvikle de eksisterende avdelingene for enslige mindreårige. Det er mindre kostbart enn å
bygge mange nye institusjoner, en unngår en spredning av enslige mindreårige på ulike
barneverninstitusjoner og en beholder masse erfaring og kompetanse fra arbeid med denne bruker
gruppen. Et likeverdig tilbud er ikke det samme som et likt tilbud.

Med hilsen
Hero oppveks
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